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Talv – see toob meile pühad,
soojendab see meie südant.
Talv – see ongi aastaaeg,
millal kõige ilusamad toad.
(Sirkka Einassoo)

Talve algus 22. detsembril kell 7.30.

Tulgu Teile jõuluvana
kahe suure kotiga.
Ühes – õnne, rõõmu, edu
olgu kaasas kõigile.
Teises – tervist, jõudu, jaksu,
vajalik on seegi ju.
Aga oma mure, valu
talle kotti kaasa varu.
Seitsme mäe ja metsa taha
jõulutaat nad pangu maha.

Rahulikku jõuluaega 
ja head uut aastat!

Läti sai 93-aastaseks ja Stende 20-aastaseks
Võhma linnavalitsuse 

delegatsioon oli kut-
sutud 18.–19. novembrini 
sõpruslinna Stendesse, et 
tähistada Läti Vabariigi 93. 
aastapäeva ja ka Stende lin-
na 20. aastapäeva.

Delegatsiooni kuulusid 
linnapea Avo Põder, pea-
raamatupidaja Tiina Ranne, 
volikogu liikmed Riine Ant 
ja Hannes Männik ning al-
lakirjutanu.

Osaledes sel üritusel sain 
aru, kui tähtis on lätlastele 
oma riik ja oma linn. Stende 
linna kultuurijuht oli näinud 
tohutut vaeva, et seda päeva 
vääriliselt tähistada. Ette oli 
valmistatud stsenaarium 
läbilõikega Läti Vabariigi 
tekkest kuni tänapäevani 
välja. Seda kõike kandsid 
ette Stende oma kultuuri-
maja erinevad kollektiivid ja 
solistid.

Samuti tänati tublimaid 
linnakodanikke, kes eriliselt 
on linna arengule kaasa ai-
danud. Ka see oli läbi mõel-
dud punktuaalse täpsusega.

Õhtusel koosviibimisel 
osales üle kolmesaja lin-
nakodaniku, kellel oli suur 
rõõm sünnipäevapeost osa 
saada.

Ürituse raames said 
kokku ka toimiva Võhma 
ja Stende vahelise projekti 
partnerid, et vaadata tule-
vikku. Leidsime, et senine 

koostöö on olnud igati edu-
kas ja see peaks edasi toi-
mima. Mõtted olid, et leida 
võimalusi noorte vaheliseks 
koostööks, kuid tänaseks 
seda kõige õigemat vald-
konda ja teemat pole, kui-
das edasi minna? Võib-olla 
on Teil, head linnakodani-
kud, ideid, milline võiks olla 

Austatud linnakodanik!
Varsti on algamas uus aasta ja sellesse mahub kindlasti ka meie linna ja piirkonna kõige suurem sündmus  
XVI VÕHMA LINNA PÄEVAD JA KESK-EESTI LAAT, mida korraldatakse 3.–4. augustil 2012. aastal.
Kel on mõtteid ja ideid selle ürituse läbiviimiseks ja paremaks korraldamiseks, anda teada abilinnapea Aare 
Järvikule: aare@vohma.ee või tel 437 7508.

Linnapäevade korralduskomisjon

Meiepoolse kingituse – punase tamme ehk põhjatamme istutas Stende linna ja Virbi valla tegevjuht Mareks Zem tis Stende rahva-
maja õuele.

Projektipartnerite kohtumise raames arutati edasisi plaane.

Kuna suur väsimus on nüüd juba selja taga, on just 
õige hetk teha kokkuvõte jõululaadast.

Iga ürituse korraldamine nõuab aega ja energiat, mõ-
nikord lisanduvad veel asjaolud, mis korraldamise kee-
rulisemaks teevad (ilm, jõulukiire jmt). Me poleks iialgi 
saanud selle üritusega niisugusel tasemel hakkama, kui 
meil poleks olnud nii palju toredaid abilisi: meie super 
töökollektiiv ja teised toetajad. Tänukarikas läheks es-
malt Janekile. Ma ei oska arvata, kui paljud asjad võiksid 
jääda Võhmas tegemata, kui tema ei ilmuks heatujulisena 
ja õigel ajal oma „kopaga“. Tänud sulle, kallis Riina, kes 
oled alati abivalmis ja ei löö kunagi käega, ükskõik, mida 
meie jälle välja mõtleme. Tänud meie linnajuhtidele, kes 
lubasid meil telki ja lava kasutada – nii saime ainult „pea-
aegu läbimärjaks”. Aitäh kõigile esinejatele, kes Te trot-
sisite lund ja lörtsi, laulsite ja tantsisite vaatamata sajule 
ja porilompidele. Müts maha! Tänud teile kõigile, kes Te 
osalesite konkurssidel või „küünlaid väärivas mängus”. 
Aitäh, et tulite üldse soojast toast välja uudistama, nau-
tima laadamelu, šoppama, kaasa elama – nii julgustasite 
meid kõiki asjaga tegelema.

Kui me ka igast veast midagi õpime, oleme järgmiseks 
aastaks juba palju, palju targemad …

Ilusat advendiaega meile kõigile!

Elke Wüthrich

Suured tänud!

valdkond / teema, mis seoks 
kahte sõpruslinna, et Euroo-
pa Liidu struktuurfondidest 
toetust saada?

Aare Järvik
abilinnapea

Meenutame eelmist jõululaata pildis (foto Meido Kuus).

Linnalehe toimetus
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Avo Põder

Linnapea veerg

Jällegi üks aastaring on möödumas ja aeg teha tagasi-
vaadet, kuidas 2011. aasta linnale möödus. Oli möö-

duv aasta edukas või mitte?
Mööduv aasta ei ole olnud linna jaoks kerge – vä-

henenud tulubaas pärssis tuntavalt linna arengut ja vä-
hendas investeeringuid, kuid samas on hea meel selle 
üle, et oleme suutnud linna jätkusuutlikult majandada. 
Jätkuvalt töötavad kõik linna allasutused, teostatud on 
vajalikult hooldustööd linna objektidel ning oleme suut-
nud ka mõõdukalt investeerida.

2011. aastal valmisid Võhmas kaks mänguväljakut ja 
skatepark, parandati koolihoone tuleohutust (paigaldati 
automaatne tulekahjusignalisatsioon ja tuletõkkeuksed), 
rajati vee- ja kanalisatsioonitrassid Kalevi–Lille tänavate 
ristmikust kuni reoveepuhastini, jätkunud on Eesti–Läti 
koostööprojekt „Connecting Stende and Võhma”.

Mul on hea meel, et oleme suutnud kõikide nende 
objektide ehitamiseks ja tegevuste tegemiseks peamise 
rahastuse saada erinevatest projektidest ning linnaeelar-
vest on tagatud ainult omafinantseering. Positiivne on,
et ka mitmed teised ettevõtmised on aidanud linna aren-
dada: valminud on Võhma Konsumi kauplus, uuest aas-
tast jätkub reisijatevedu rekonstrueeritud Türi–Viljandi 
raudteelõigul. Sel aastal on valmimas Võhma kesklinna 
detailplaneering, mis peaks muutma oluliselt kesklinna 
väljanägemist ja loodetavasti leiame ka asjast huvitatud 
rahastaja, kellega koostöös planeeritu ellu viia.

Ka järgnev aasta ei tõota tulla oluliselt parem. Kuigi 
linna tulubaas on hakanud tasapisi kasvama, ei ole rõõ-
mustamiseks väga põhjust, sest tuleviku osas on olukord 
väga segane. Linnavalitsus on volikogule üle andnud 
2012. aasta eelarve eelnõu ning selle järgi ei ole ka järg-
misel aastal loota olulist hüpet paremuse poole. Pigem 
on järgnev aasta tulemas mööduvaga sarnane ning väga 
suuri investeeringuid kavas ei ole. Jätkumas on Eesti–
Läti projekt, kavas on välja ehitada kooli juures Veski tä-
nava äärne kõnnitee, jätkumas on linna lõunaosas vee- ja 
kanalisatsioonitrasside ehitus.

Seni paljud vajalikud investeeringud on rahapuu-
dusel lihtsalt edasi lükatud, kuigi kõigile on selge, et lõ-
putult teha seda ei saa ja mõne aja pärast tuleb mõnda 
objekti panustada oluliselt rohkem.

Raske olukord ei ole midagi ainuomast ainult mei-
le – täna on hädas kõik omavalitsused sõltumata nende 
suurusest.

Õnneks on hakanud ka riigijuhid aru saama, et sel-
lise rahastuse juures ei ole omavalitsuste tegevus jätku-
suutlik ja loodetavasti paraneb olukord peagi.

Tänases segases majandusolukorras on tuleviku suh-
tes palju küsimärke ja teadmatust, aga tegelikult on ju 
need asjad, mis toimuvad meie tahtest sõltumata. Pigem 
tasub keskenduda nendele asjadele, mida me muuta saa-
me.

Soovin kogu linnavalitsuse nimel kõigile rahulikku 
jõuluaega, head vana-aasta lõppu ning teguderohket uut 
aastat!

Viljandi Tarbijate Ühistu avas Võhmas uue Konsumi
Võhma Konsum avati senise Ugala A ja O kaupluse aseme-
le ning vanale kauplusele ehitati juurde 600 ruutmeetrine 
laiendus, mille abil suurenesid nii müügisaal kui ka tagaruu-
mid.

Tere kõigile võhmakatele 
ja teistelegi, kes juhtu-

vad lugema käesolevat pisi-
kest mõtisklust.

Üks aastaring hakkab 
jälle mööda saama ja selle 
jooksul on meie kõigiga mi-
dagi toimunud. Oleme saa-
nud vanemaks, targemaks, 
ilusamaks, paremaks, kuigi 
alati ei ole kõik asjad läinud 
vast kõige paremini. Kaht-
lemata on olnud halba. Aga 
elus peavadki esinema ka 
mured, valud – see halvem 
pool, sest muidu ei oskakski 
vist rõõmule hinnet anda.

Meie linnakese elu on 
vähehaaval edasi läinud. 
Siia üksikasju kirja panna 
ei oleks vist mõttekas, sest 
igal meist on olemas oma 
kujunenud nägemus toimu-
nust ja toimuvast. Numb-
reid ning muid andmeid 
on meie linnalehes varem 
vast küllaldaselt esitatud. 
Ning ega number alati see 

kõige tähtsam ilmselt po-
legi, mulle tundub, et olu-
lisem on mõte, mis midagi 
liikuma paneb ja seda soo-
vitavalt heas suunas. See-
tõttu esitangi ainult mõ-
ned märksõnad: toimunud 
laadad, linnapäevad, Ugala 
kaupluse uuenemine, sõp-
russuhted lätlastega, laste 
mänguväljakud, originaalne 
liuväli, tuletõrjemaja ümb-
rus. Vaatamata meie väiksu-
sele siiski natukene midagi 
on, mis antud aastasse jääb. 
Tervendavad olid vaidlused 
seoses linna keskosa detail-
planeeringuga, müraprob-
leemistikuga kaasnev. Seda 
eriti meie inimeste osavõ-
tu, mõtlemise tõttu. Eks 
vaidlustes selguvadki tõed, 
peaasi, et kaikad ei muu-
tuks argumentideks. Vahel 
peame oma head emotsio-
naalsustki taltsutama, sest 
seegi võib kontrollimatuks 
purustavaks jõuks muutuda. 

Samas tahan kohe lisada, et 
tegelikkuses ei ole ma seni 
kohanud ühtki ainult halba 
soovivat inimest.

Raske eelmise talve ela-
sime suuremate katsumus-
teta üle ja usun, et saame 
hakkama ka eelolevaga. 
Hetkel aga ootame veel, et 
lumehelbeke, tasa, tasa... 
jõuaks kohale. Vajame val-
gust selle sõna otseses ja 
kaudses tähenduses, seda 
küsib meie aju. Pori ja pi-
medus on masendavad, aga 
tänu neile tunnetamegi eri-
liselt valguses olevat helgust 
ja head jõudu.

Tasa, tasa jõulukellad kajavad...

Neljapäeval, 22. detsembril 2011 kell 16.00 toimub 
kultuurikeskuse suures saalis
KOHTUMINE RAHVAGA.

Pärast kohtumist (orienteeruvalt kell 17.30) toimub 
volikogu istung,

kuhu on võimalus huvi korral jääda kuulama.

Mööduval aastal tuli ke-
vad, tulid suvi, sügis, tuleb 
uus talvgi – ega aastaajad 
meie käest ei küsi, tulevad 
edaspidigi. Elame looduses 
ja allume tema kirjutama-
ta seadustele. Hoidkem siis 
loodust ja üksteist!

Soovin, ja mitte ainult 
aasta lõpuks, vaid ka edas-
pidiseks, kõigile vaid kõike 
head. Häid unistusi, häid 
mälestusi, häid kordami-
nekuid, häid sõpru, rõõmu, 
hellust – eks igaüks saab 
veel ise seda rida täiendada.

Ants Pihlak
Linnavolikogu esimees

Lähiajal, 2012. aasta al-
gusest, on oodata do-

kumenditaotluste järsku 
tõusu. Korraga kaotavad 
kehtivuse Eesti Vabariigi 
poolt välja antud 10-aastase 
kehtivusega passid ja isiku-
tunnistused ning esimesed 
5-aastase kehtivusajaga do-
kumendid. See tähendab, et 
mitmekordistub kodakond-
sus- ja migratsioonibüroode 
teenindustes klientide arv, 
pikenevad oluliselt oote-
järjekorrad ning võrreldes 
praegusega pikeneb ka do-
kumendi kättesaamise oote-
aeg. Eeltoodust tulenevalt 
loodame elanike mõistvale 

suhtumisele, aga ka heale 
koostööle uute dokumenti-
de aegsasti taotlemisel.

Kindlasti tuleks oma 
dokumentide kehtivusaega 
kontrollida ja esitada taotlus 
uue dokumendi saamiseks 
soovitavalt umbes kuus 
kuud enne selle kehtivus-
aja lõppemist. Dokumendi 
kättesaamisel tuleb arvesta-
da kuni 30-päevase ooteaja-
ga, mistõttu ei tasu ootama 
jääda, mil dokument kehti-
vuse lõplikult kaotab. Taot-
luse uue dokumendi saa-
miseks võib esitada ka siis, 
kui olemasoleva kehtivuse 
lõpuni on veel aega.

Kodakondsus- ja mig-
ratsioonibüroo palub ka 
hoolekandeasutustel üle 
kontrollida oma hooldus-
aluste dokumendid, et 
pensionipäeval kehtetu 
dokumendi tõttu neil raha 
saamata ei jääks. Hoole-
kandeasutustes viibivatele 
liikumisvõimetutele isiku-
tele tuleb kodakondsus- ja 
migratsioonibüroo töötaja 
dokumenditaotlust vormis-
tama kohapeale vastavalt 
hoolekandeasutuse pöördu-
misele. Samas tuleb arves-
tada, et teenindada on suur 
hulk hoolekandeasutusi, 
mistõttu tuleb aegsasti maa-

konna kodakondsus- ja mig-
ratsioonibüroo teenindusse 
teada anda, kui kellelegi on 
vaja uut dokumenti.

Kõigil, kes soovivad 
esitada taotluse uue do-
kumendi saamiseks, tuleb 
muretseda endast värske 
foto (Tartus võimalik teha 
kohapeal), kaasa võtta isikut 
tõendav dokument, sularaha 
või panga deebetkaart riigi-

lõivu tasumiseks ning tulla 
kohalikku teenindusse.

Seevastu passi ei ole pos-
ti ega e-posti teel üldjuhul 
võimalik taotleda.

Kodakondsus ja migrat-
sioonibüroo ootab teid do-
kumente taotlema Jõgeva-, 
Põlva-, Viljandi-, Valga- ja 
Võrumaal esmaspäevast 
reedeni kell 9-17. Tartu tee-
ninduse uksed on kõigile 

avatud kolmapäeviti kell 9-
16 ning teistel tööpäevadel 
kell 9-18. Ühtmoodi kogu 
Eestis on iga kuu viimasel 
reedel kõik teenindused 
klientidele suletud.

Täpsemat infot doku-
mentide taotlemise kohta 
on võimalik saada Politsei- 
ja Piirivalveameti kodulehelt 
www.politsei.ee rubriigist 
teenused, e-posti aadressil 
teeninduskeskus@politsei.ee 
või infotelefonil 612 3000.

Kerly Peitel
Politsei- ja 

Piirivalveameti 
pressiesindaja

Kodakondsus- ja migratsioonibüroo:  
„Väldi pikka järjekorda ja ooteaega – pikenda dokument nüüd ja kohe“

Enne Ugala (foto Luule Tiirmaa)

Nüüd Konsum (foto Avo Põder)

Suured tänud!
Võhma linnavalitsus ja Võhma 

Ajaloo Sõprade Selts tänavad Endel 
Rõuku tehtud tubli ja kohusetundliku 
tegutsemise eest ajaloo uurimisel ja 

jäädvustamise korraldamisel.
Soovime Endlile jõudu ja järjepidevust 

Võhma ajaloo uurimisel ja 
jäädvustamisel ning muuseumi töö 

korraldamisel.

Võhma Ajaloo 
Sõprade Selts tänab 
gümnaasiumi 
tööõpetuse õpetajat 
Toomas Israeli ja 
tema tublisid õpilasi, 
kelle abiga sai korda 
Võhma muuseumis 
eksponeeritav 
vanaaegne tool.

15-aastastel ja vanematel Eesti kodanikel, on võimalik 
esitada taotlus uue ID-kaardi saamiseks posti või e-
kirja teel. ID-kaardi taotluse esitamiseks ei pea inime-
ne teenindusse kohale tulema, kuid dokumendi kätte-
saamiseks tuleb siiski pöörduda teenindusse.

Soovime ikka meeldivat koostööd ja  
mõnusat aastavahetust!
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Meie põhjanaabrid 
soomlased on suure 

hulga mittetulundusühingu-
te ja ka meedia väljaannete 
koostöös juba 14 aastat edas-
tanud ühiskonnale sõnumit 
„Kingi oma lapsele kained 
jõulud!“. Olen seda regulaar-
set kampaaniat juba mitmed 
aastad jälginud ja mõelnud, 
et kuidas selline sõnum pan-
na kajama ka meie maal.

Jagasin seda ideed ühes 
vestlusringis Võhma kooli 
õppealajuhatajale Luule Tiir-
maale ja abilinnapeale Aare 
Järvikule ning nemad haa-
rasid sellest kohe kinni. Tuli 
idee teha väiksed kaardid ja 
jagada neid siis 10. detsemb-
ril toimuval jõululaadal, nii et 
iga ostu ostja saaks selle kaar-
dikese koju kaasa. Rõõm oli 
näha, et ka laada korraldaja 
Peter Wüthrich tuli mõttega 
aktiivselt kaasa. Tore linn see 
Võhma.

Jõulud on esmajoones 
ikka laste püha. Jõuluootus 
on lapse jaoks midagi suisa 
sõnulseletamatut. Loetakse 
päevi, avatakse advendika-
lendri aknaid. Igal hommikul 
jooksuga kõigepealt päkapi-
kule pandud sussi uudistama. 
Need on lapse loomulikud 
rõõmud detsembrikuus.

Osadele täiskasvanutest 
on igasugused pühad ja va-
bad päevad põhjuseks lihtsalt 
pidu pidada. Pidu on aga pea 
üks-ühele seostatud alkoholi 
tarvitamisega. Kui teha kü-
sitlus ja uurida, mis seostub 
inimeste jaoks fraasiga „pidu 
panema“, mis võiks ilmneda?

Ja nii need kaks maail-
ma põrkuvad. Väikese lapse 

soov tunda puhast ja süütut 
rõõmu ning täiskasvanu tahe 
lõõgastuda oma tüütust ja 
ehk isegi ebameeldivast argi-
päevast meelte muundamise 
teel. Laps ei vaja rõõmuks 
midagi muud, kui et talle 
naerul näoga otsa vaadataks, 
temaga mängitaks, suhel-
daks. Täiskasvanu igatseb pi-
dupäeval aga mingil tasemel 
„mujale minekut“, seda ju 
alkoholi teel meelte muun-
damine tegelikult on. Kuid 
niimoodi eemaldubki suur 
inimene väikesest.

Jah, veidi purjakil ja eba-
selgelt rääkiv onu paistab ju 
alguses lapsele naljakaski. 
Sageli näitab sellises olekus 
piduline ehk suuremat tähe-
lepanugi väikeste vastu. Ki-
pub nendega mängima, lali-
sedes sarnaselt väiksematele 
nende seast. Kuid kuskilt tu-
levad sisse need sõnad, mida 
lapsed kuulma ei peaks, 
väljendusviisid, mis peak-
sidki lapses arusaamatust ja 
kummastust tekitama kuni 
ühel hetkel juhtumisteni, 
mis toovad pühaderõõmuse 
lapse hinge korraga hirmu 
ja ehmatuse, mida seal kind-
lasti olema ei peaks.

Aga laps harjub, üsna 
kiiresti. Peagi kujutab ta 
ette, et nii peabki järelikult 
olema. Kas see on üks viis, 
kuidas kasvab üles järgmine 
generatsioon, kes ei suuda 
pidutsemist ja alkoholi tar-
vitamist lahus näha? Need 
on asjad, millega ükski laps 
ei tohiks harjuda. WHO Eu-

roopa Alkoholiharta tõdeb, 
et iga laps omab õigust kas-
vada üles keskkonnas, mis 
on alkoholi tarvitamisega 
seotud kahjust vaba. See on 
lapse õigus!

Jah, muidugi, üksik vei-
niklaas näiteks ei muuda 
ju pühadeõhtut veel ine-
tuks ja lapsele hirmutavaks. 
Loomulikult. Kuid kui me 
püüaksime vaadata lapsesil-
made läbi, siis tõenäoliselt 
siiski kaugelt liiga paljud 
sellised perekondlikud peod 
siiski muutuvad sellisteks, 
mida ehk alguses keegi ei 
plaanigi. Kuidas oleks, kui 
teeksime otsuse ja peaksi-
me perekondlikke pidusid 
ja pühi alkoholivabalt. Miks 
olekski vaja koos oma laste 
ja perekonnaga olles oma 
meeli muundada? Mõistan, 
traditsioon selline. Kuid me 
oleme ju ka võimelised posi-
tiivseid muudatusi tegema, 
uusi traditsioone looma.

Häid jõule kõigile!

Lauri Beekmann,
Eesti Karskusliidu esimees

22. novembril toimus Võh-
ma kultuurikeskuses õppe-
päev „Alkoholi tarbimise 
ennetamine koolikeskkon-
nas“. Päeva korraldas Eesti 
Karskusliit koostöös Võhma 
Gümnaasiumi ja Viljandi 
maavalitsuse tervisetoaga 
Tervise Arengu Instituudi ja 
Võhma linnavalitsuse toel.

Õpetajatele, kooli huvi-
juhtidele, noortekeskuste 
töötajatele ja terviseeden-
dajatele mõeldud õppepäe-
va eesmärk oli tutvustada 
alkoholiprobleemide enne-
tamise ja vähendamise või-
malusi koolis ja jagada oma-
vahel ideid selle tegevuse 
arendamiseks. Alkoholien-
netus on mitmetel põhjustel 
väga keeruline, aga hädava-
jalik. Seda kinnitasid ka sel-
le päeva ettekanded.

Eesti Karskusliit on ala-
tes 2005. aastast teostanud 
koostöös erinevate organi-
satsioonidega ISE projekti, 
mille keskmes on 2-kuuline 
võistluslik ja meeskondlik 
noortemäng, kus läbi aktiiv-
se osaluse õpivad 7. ja 8. kl 
noored tundma alkoholiga 

seotud ohte ning tervislike 
eluviiside olulisust. Seda 
mängu tutvustati kokkutul-
nutele ja arutleti selle aren-
damise üle.

Psühholoog-koolitaja 
Tiia Lister andis probleemi-
le psühholoogi vaatenurga, 
tuues välja põhjused, mis 
noori alkoholitarvitamiseni 
viivad. Ühtlasi oli ta tänulik 
võimaluse eest sel üritusel 
osaleda. Tema arvates on 
selleteemalised üritused ta-
valiselt väga ühekülgsed ja 
psühholoogilisest poolest 
enamasti ei räägita. Räägi-

takse tagajärjest, aga mitte 
põhjustest.

Elo Paap maavalitsuse 
tervisetoast rääkis üldise-
malt tervisekäitumisest ja 
vastavatest näitajatest.

Eesti Karskusliidu juht 
Lauri Beekmann tõi oma 
vaates viimastesse teadus-
uuringutesse välja kahet-
susväärselt negatiivseid näi-
tajad Eesti ja teiste riikide 
statistikast seoses alkoho-
litarbimisega. Kuigi ühine 
seisukoht oli, et hirmutami-
sega midagi ei muuda, saadi 
aru, et teadmata konkreet-

seid fakte on võimatu asjast 
usutavalt rääkida ja olukor-
ra tõsidust mõista.

Lühikesse päeva mahtus 
ka võimalus mõtteid vahe-
tada ja ettepanekuid teha, 
mida ja kuidas veel kooli-
keskkonnas teavitustege-
vustena ette võtta.

Kokkuvõttes tõdeti, et 
nimetatud teemal on vaja 
veel ja korduvalt noortega 
tegelevatel inimestel kokku 
saada. Senist tegevust pee-
ti siiski pigem kaootiliseks 
ja pealispindseks, nii riigis 
tervikuna kui asutustes. Sel-
leks, et ka tulemused tulla 
võiksid, on vajalik hea prak-
tika jagamine ja tegevuste 
planeerimine.

Tõdetu annab innus-
tust samalaadseid üritusi ka 
edaspidi ette võtta.

Päeva kordamineku eest 
seisid hea Lauri Beekmann, 
Elo Paap, Aare Järvik, Luule 
Tiirmaa, Võhma Kultuuri-
keskus.

Tekst ja foto
Luule Tiirmaa

Võhma Gümnaasiumi 
õppealajuhataja

Osalejad õpivad õppepäeval alkoholiprobleemide ennetamist.

Keeruline, aga hädavajalik

Kingi oma lapsele kained jõulud!

Detsembri alguses algas Tehnilise Järelevalve Ameti 
(TJA) ohutuskampaania „Ära ise näpi! Lase spetsia-

listil regulaarselt kogu oma gaasi- ja elektrisüsteemi kont-
rollida!“. Kampaania eesmärgiks on koduomanikele alanud 
kütteperioodil meelde tuletada ja selgitada, et ohutuse ta-
gamiseks tuleb kütteseadet regulaarselt oma ala spetsialistil 
kontrollida lasta, seda nõuetekohaselt hooldada ja kasuta-
da.

Õnnetused ning avariid elektri- ja küttegaasiseadmetega 
saavad paljudel juhtudel alguse kontrolli- ja hooldusnõuete 
täitmata jätmisest, põhjuseks siinjuures on hooletus, tead-
matus või soov kokku hoida hooldus- ja remondikuludelt. 
Seadmete nõuetekohasuse eest vastutab alati omanik, kes 
peab teadma, kuidas seadet kasutada ning millise regulaar-
susega kontrollida ja hooldada.

Oluline on viia inimesteni teadmine, et ohutuse taga-
miseks võivad elektri- ja küttegaasiseadmeid kontrollida, 
remontida, paigaldada ja hooldada vaid vastava pädevuse-
ga spetsialistid. Elekter ja gaas on väga ohtlikud, mistõttu 
remondi ja muude sarnaste tööde tegemine omal käel või 
sõbra abiga võivad põhjustada tõsiste tagajärgedega õnne-
tusi.

Kampaaniaga soovibki TJA ennekõike rõhutada seda, 
et elektri- ja küttegaasiseadmete töid ei tohi teha ise, vaid 
selleks tuleb kohale kutsuda pädev spetsialist.

Vaata lähemalt: www.ohutus.ee/äraisenäpi 
Anu Võlma

Avalike suhete peaspetsialist

Tehnilise Järelevalve Amet algatas 
elektri- ja küttegaasiseadmete 
ohutuskampaania

Eestis toimub rahvaloendus tänavu 31. detsembrist 
järgmise aasta 31. märtsini.
Esimese kuu jooksul (31.12.2011–31.01.2012) toi-

mub elektrooniline rahvaloendus ehk e-loendus, kus 
Eesti alalised elanikud saavad vastata küsimustikule 
internetis.

Neid, kes e-loendusel ei osale, külastavad perioodil 
16. veebruar – 31. märts 2012 rahvaloendajad.

Statistikaameti peadirektor Priit Potisepp: „Aasta viima-
sel päeval algava rahvaloenduse tunnuslauseks on „Igaüks 
loeb!”. See väljendab loenduse sügavamat ideed – iga Ees-
ti elaniku osalemine loendusel on ääretult tähtis, et saada 
parimad andmed Eesti elu korraldamiseks järgmise kümne 
aasta jooksul. Vaid tänu kümnele varasemale rahvaloen-
dusele teame, kui palju on meid viimase 130 aasta jooksul 
Eestis elanud.“
Vaata lisa www.REL2011.ee.
Rahvaloendus Facebookis www.facebook.com/Rahvaloendus

Katerina Danilova
REL 2011 Kommunikatsioonispetsialist

Rahvaloenduse 
tunnuslause „Igaüks loeb!”
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Tuled Võhma jõulukuu-
sel süttisid ka sel aastal 

1. advendil, 27. novembril. 
Advendiküünla süütas lin-
napea Avo Põder ja oma 
õnnistuse andis advendiaja 
algusele Pilistvere kiriku 
koguduse õpetaja Hermann 
Kalmus kultuurikeskuses, 
sest ilmataat oma vinger-
pussidega õues toimuma 
pidanud üritust ei soosinud. 
Südamlik kontsert, mille-
ga tervitasid linnarahvast 
Maarika laulusõbrad ja Cilly 
Sarve juhendamisel väike-
sed „päkapikud“ tantsijad, 
toimus siiski ja pälvis pealt-
vaatajate suure aplausi.

Teisel advendil andis 
kultuurikeskuses südamliku 
kontserdi Arne Lauri koos 
võluva Gandharvikaga, kes 
laulis ja saatis laule omapä-
rase harmooniumiga. Kõla-
sid Arne Lauri enda loodud 
laulud armastusest, lootu-
sest ja hoolivusest – süda-
mest südamesse.

Kolmas advendikontsert 
kultuurikeskuses oli samuti 
lauljate päralt. Maarika lau-

lusõbrad, suured ja väikesed, 
Võhmast ja mujalt üle maa-
konna lugesid luuletusi ning 
laulsid talvest ja jõuludest.

Laulusõprade read olid 
tublisti täienenud ja esitu-
sed nagu alati suurepärased. 
Nende kõige pisem liige, 3-
aastane Kati-Lii oli kindlalt 
publiku lemmik. Paljud neist 
laululastest on juba kuulsust 
kogunud mitmel vabariikli-
kul konkursil ja toonud sealt 
koju palju nimetamisväär-
seid auhindu. Võime nen-
de üle uhked olla ja tänada 
Maarika Reimandit, kes os-
kab igas lapses leida pärli, 
mida lihvida.

Neljanda advendiküün-
la süütab kultuurikeskuses 
Avo Põder 18. detsembril, 
kui võtab vastu Võhma lin-
nas 2011. aastal sündinud 
ja registreeritud laste vane-
maid koos pisipõnnidega.

Ja ongi käes jõulud – 
rahu ja armastuse aeg.

Riina Pakane
Kultuurikeskuse 

direktor

Kultuurikeskuse pere soovib 
oma sõpradele, huviringide 
liikmetele/juhendajatele 
ja nende peredele, 
koostööpartneritele ja 
külalistele kaunist jõuluaega ja 
huvitavat uut aastat!

Advendiaeg

Kui esimesel korral laulma hakkasin, võtsin ema kaasa.

Kontserdi finaalis kogunesid väikesed ja suured laulusõbrad 
veel kord lavale. Fotod Luule Tiirmaa.

Ajaloost

Algav aasta on koguduse 
ajaloos eriline, sest kogudus 
saab 790 aastaseks. Kiriku 
tornimüüris on kivitahvel, 
millele raiutud aastanumber 
1222. Et eesti katoliku kiriku 
ajastust 13.-16. sajandil on 
suhteliselt vähe informatsioo-
ni, nii pole ka selle aastaarvu 
kohta lähemalt palju teada. 
Kuid nagu me üldisemast 
Eesti ajaloost teame oli see 
kristluse tuleku aeg ning siin-
sed alad jäid Lääne-Euroopa 
mõjusfääri. Ilmselt toimus 
aastal 1222 kohaliku kihel-
konnavanema ristimine, mis 
tähistab ka koguduse algust.

Ühest kirikuürikust leia-
me aga juba aastast 1234 Pi-
listvere preestri allkirja, mis 
toonastes oludes oli erakord-
ne, sest tavaliselt preestrid 
nii väikestesse kohtadesse ei 
jõudnud. Kirikutööd tegid 
jutlustajavennad ja mungad.

Pilistvere kogudus ongi 
rajatud tsistertslaste vennas-
konna poolt, kes olid hinna-
tud oma aiapidamise ja põl-
luharimise oskuste poolest. 
Kristlik misjon toetus tead-
miste toomisele põlluhari-
mises ja aianduses. Pilistvere 
kindluskirik on ehitatud ala-
tes ca 1250 – 1343. Ehituse 
lõpuaasta on teada, sest siis 
said valmis kirikuvõlvid ja 
selle kohta on leitav kirjalik 
märge. Seega võttis kiriku 
ehitus aega üle kolmveerand-
sajandi! Nii pikaaegne ehitus 
sai olla edukas vaid kohalike 
inimeste toel ja kaasabil.

Kirikuhoone on kannata-
nud kahe suurema sõja ajal 
üsna rängalt. Liivi sõja (1558-
1583) järgselt oli olukord 
ilmselt nii halb, et arutleti ka 
koguduse liitmist Põltsamaa 
või Kolga-Jaani kogudusega. 
Et aga ühe koguduse terri-
toorium oleks liiga suureks 
läinud, jäi Pilistvere kogudus 
siiski alles. Põhjasõja (1700-
1721) järgselt oli kirik taas 
halvas seisus, pikalt oli kirik 
vaid laudkatusega. Suurema 
remondini jõuti alles 1856, 
mil kirik sai oma suuremalt 
osalt tänaseni säilinud üldil-
me. 1905. aasta andresepäeva 
tormis süütas pikselöök torni 
põlema, mis seetõttu kukkus 
katusele. Tsaariaja keerulistel 
aegadel torni ja katust taas-
tada ei suudetud. Algne ilus 
gooti-katus on taastamata tä-
naseni, kuid ärkamisajal 1990 
suudeti taastada ilus sihvakas 
torn. Väiksemaid siseremon-
te on tehtud enne teist maal-
ilmasõda ja nõukogudeaja 
lõpul.

Pilistvere kirikumõis oli 
964 hektarit. Kogudusel oli 
enne nõukogudeaja algust 17 
hoonet, millest 11 hävitati. 
1941. aasta nõukogude armee 
taandumisel sakslaste ees 
musta maa taktikaga süüdati 
meie koguduse Risti abikirik 
Imaveres, 1960-ndatel tõm-
mati maha mädanema jäetud 
pastoraat. Omamoodi ime on 
olnud ajaloolise pastoraadi 

taastamine, mille mõttekusse 
uskujaid oli üsna vähe, kuid 
praegu on see hoone elava 
koguduse töö keskuseks. Li-
saks on endise lauda vareme-
tele rajatud suveköök ja hä-
vinenud leerimaja varemetel 
toimetab suvekohvik Ingel.

Tänapäev

Kõik, mis sündis Pilistve-
res ärkamiseajal on omaette 
ajajärk ja distantsilt eraldi sü-
venemist väärt. Just ärkamis-
aja vaimsuses paistab kõige 
eredamalt välja kiriku roll ja 
vajadus väärtuste kandjana, 
mis ühel ajal võivad inimes-
tele olla väga ebameeldivad 
nii, et keegi neist kõneleda 
ei taha. Samas ustavalt alal 
hoitud õigetele väärtustele 
toetuv kodanikkond muu-
dab õigel hetkel ühiskonda, 
riiki ja kogu maailma. Ei saa 
kindlasti alahinnata ärkamis-
aja sündmusi, mis toimusid 
siinsamas, meie kihelkonna-
keskuses.

Küllap praegune noorus-
lik energia on andnud palju 
rõõmu ja julgust unistusteks 
ning annab lootust tulevikus, 
et elu maal on võimalik ja mõ-
testatud. Eelkõige noorte abi-
ga on kogudus löönud kaasa 
kogukonna edendamises ja 
erinevates ettevõtmistes, an-
des aktiivset panust maalela-
mise rõõmudesse. Kõige näh-
tavam osa on vanade parkide 
korrastamine, järve puhkeala 
parendamine ja Ingli koh-
vik. Toimuvad noorteõhtud, 
koolitused, laagrid ja semina-
rid. Kogukonna inimestel on 
võimalik kasutada taastatud 
pastoraadimaja nii leinas kui 
rõõmus – peielauast pulma-
deni. Kogudus tegutseb usus, 
lootuses ja armastuses, et 
siiski on võimalust ja põhjust 
tegutseda ning veel ei ole aeg 
käega lüüa. Kuigi nähtavad 
märgid meie ühiskonnas tihti 
väga julgustavad ei ole. Mõt-
lema paneb kirikuhoonete 
olukord siin ja mujal: see, mis 
sai rajatud esivanemate usus 
talgutööna on inimeste poolt 
hooletusse jäetud ja lagune-
mas. Küllap on ka see prio-
riteetide ja väärtusvalikute 
küsimus, mis justkui peeglina 
meile näitab ühiskonna vaim-
seid valikuid.

Tulevik

Kogudus vaatab sama 
murelikult tulevikku nagu 
ilmselt suurem osa inimestest 
kogu maailmas. Kuid kind-
lasti hoopis erinevatel põh-
justel, kui hetkemured mõista 

annavad. Kaks tuhat aastat 
kristlikku kirikut ja 790 aas-
tat tööd inimestega koos Pi-
listvere kihelkonnas annavad 
julgust ja selgust mõelda, et 
praeguse ajastu argimured on 
üsna mööduvad. Kindlasti ei 
ole Kreeka pankrot, finants-
asutuste kokkukukkumine 
või börsiindeksite tõusud ja 
langused inimeseksolemise 
kesksed küsimused. Meie pü-
simajäämine ei sõltu kindlasti 
euro püsimisest. Eestlaste-
na peaksime seda kindlasti 
teadma, kes me viimase saja 
aastaga oleme üle elanud nii 
mõnedki erinevad rahasüs-
teemid.

Ühe kogukonna jaoks on 
hoopis olulisem koostöö ja 
julge kodanikkond. Inime-
sed, kes valutavad südant ja 
mõtlevad kaasa kihelkonna 
asjades ning otsivad võima-
likult suurt ühisosa asjade 
korraldamisel. Me oleme ol-
nud talgutöö ja ühistegevuse 
rahvas – külakorda ehitasid 
meie esivanemad üksteisele 
laudad, saunad ja muu vaja-
liku. Ühiselt tuldi kokku, et 
ehitada kirikut, rahvamaja või 
koolimaja. Inimesed mõtlesid 
kaasa, ütlesid välja arvamuse 
ja andsid oma panuse.

Aasta tagasi kodaniku-
päeval kõneledes tabas meie 
president Toomas Hendrik 
Ilves ilmselt probleemi tuu-
ma kui ütles: „Me peame 
lahti saama kolhoosist meie 
mõtlemises“. Seda ei ole ker-
ge endale tunnistada, kui 
palju ühe ajastu valed meid 
siiani eksitavad. Aga enam ei 
ole ju kolhoosikorda ega ka 
mõisaaega, et lasta sel köiel 
lohiseda. On vaid üks riik ja 
üks rahvas – meie enda riik ja 
meie ise rahvana.

Lootus

Kogudus elab lootuses, et 
saame hea lõpuni viia suure 
pastoraadihoone taastami-
se, mis viimased 18 aastat 
on võtnud koguduse ressursi 
ja tähelepanu. Kaks viimast 

lumerohket talve on toonud 
välja väga rängad katuse ehi-
tusvead ning katuse remondi 
rahastamiseks otsime aktiiv-
selt võimalusi. Kuigi mure 
on hetkel väga suur, vaatame 
siiski lootuses tulevikku ja 
mõtleme juba kiriku remon-
dile. Pilistvere kirik on üks 
Eesti vanimaid kirikuid ja 
väärib head hoidmist järeltu-
levatele põlvedele.

Lootus on ka igas ini-
meses, kes on kaasa löönud 
ühistes ettevõtmistes – ko-
hale tulnud, kaasa rääkinud 
ja jõudu mööda aidanud. 
Lootus on tehtud talgutöös, 
haljastuses ja ehituses, mil-
lele kogukond on käe külge 
pannud. Lootus on noortes, 
kes laulavad, tantsivad ja oma 
rõõmu teistega jagavad.

Aga esiti peab inimene 
oma lootuse Looja peale pa-
nema, et Tema kõik hästi ja 
targalt korraldab. See tähen-
dab, et me ei pea koormana 
kandma muresid, mis meile 
ei kuulu. Küllap on Jumalal 
plaan ka kasuahnetele rahaju-
maldajatele, kes igal sammul 
püüavad rõhutada kui täht-
sad on aktsiahinnad või bör-
siindeksid. Küllap on Jumalal 
lahendus ka tilkuva pastoraa-
di katuse jaoks juba ette val-
mistatud. Meie vastutus on 
siin ja praegu oma kodu, oma 
küla ja oma kogukonna ees. 
Meie võimuses on siin asju 
paremini ja targemalt teha, 
et see, mille meie pärandame 
oma lastele, püsiks samuti 
790 aastat ja rohkemgi.

Küllap anname teada ko-
gukonnas erinevatest sünd-
mustest seoses koguduse 
aastapäeva tähistamisega. 
Julgustan osa võtma, ettepa-
nekuid tegema ja kaasa ai-
tama. Koos me jõuame ikka 
rohkem.

Rõõmu ja julgust jõuluajal 
ja tuleval Issanda aastal 2012.

Pilistvere 
hingekarjane

Hermann Kalmus

Pilistvere kogudus saab 790. aastaseks

Pilistvere toob kokku noori lähedalt ja kaugelt.

Vabariigi president külastas kogudust 2009. a. 26. märtsil märtsiküüditamise 60. aastapäeval.

Uude aastasse kui astud,
õnn Teil naeratagu vastu.
Hoidke kinni tema käest,
et ta Teie juurde jääks.
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Saame tuttavaks!
Töövarjud tegutsemas
Türgi-reisi järjejutt
Ja muudki …

Seekord lehes: Mõeldes 
lõppevale aastale
Käes on aasta viimased nädalad ja jälle on aeg, mil mõel-

da, mida ja kuidas oleme teinud, millised on meie kor-
daminekud ja kuhu läheme siit edasi.

Käesolev õppeaasta on koolielus toonud kaasa mitmeid 
muudatusi: üleminek uuele õppekavale, muudatused põ-
hikooli- ja gümnaasiumiseaduses, uued töötajad koolis. 
Kahtlemata on aasta 2011 olnud tegus nii õpilastele kui ka 
kooli personalile ja lapsevanematele, kes kõik kohanevad 
antud muudatustega.

Järgmisel, 2012. aastal keskendub kool koostöö tihen-
damisele, kaasates õppetöö läbiviimisesse erinevaid koos-
tööpartnereid ja loodetavasti ka lapsevanemaid. Oleme 
seadnud eesmärgiks sujuva ülemineku uuele õppekavale 
ning püüame erinevate tegevuste kaudu pakkuda õpilastele 
mitmekülgset ja kaasavat haridust.

Aasta lõpus täname kõiki õpilasi, kooli töötajaid, lapse-
vanemaid, linnavalitsust, koostööpartnereid. Soovime Tei-
le kordaminekuid järgmiseks aastaks ja loodame meeldiva 
koostöö jätkumist.

Kaunist jõuluaega ja meeleolukat aastavahetust!

Võhma Gümnaasiumi juhtkond

Minu nimi on Kristel 
Vahtra. Sündisin ja 

kasvasin Viljandimaal. Oma 
kooliteed alustasin Kirivere 
Põhikoolis, jätkasin Võh-
ma Gümnaasiumis. Pärast 
gümnaasiumi lõpetamist 
asusin õppima Tallinna Pe-
dagoogikaülikooli Haapsalu 
Kolledžisse klassiõpetaja ja 
inglise keele õpetaja eriala-

Saame tuttavaks

Kristel Vahtra.

le. Kooli lõpeta-
sin 2002. aastal. 
Olen alati ar-
vanud ja siia-
ni veendunud 
selles, et koolis 
ei saa töötada 
inimene, kes ise 
ei näe vajadust 
jär jepidevaks 
õppeks. Soovist 
talitada omaen-
da põhimõtete 
kohaselt asusin 
uuesti õppi-
ma juba samal, 
2002. aastal. 
2005. aastal 
omistati mulle 
Tallinna Ülikoo-

lis haridusteaduste magistri 
kraad. Hetkel omandan teist 
magistrikraadi koolikorral-
duse erialal Tartu Ülikoolis.

Oma pedagoogilist kar-
jääri alustasin 2002. aastal 
Türi Gümnaasiumis ingli-
se keele ja eesti keele ning 
kirjanduse õpetajana põhi-
koolis. 2005. aastal hakka-
sin inglise keelt õpetama ka 

Käisin töövarjupäeval, 
17. novembril Paides 

Kuma Raadios. Ma olin töö-
varjuks Andres Põllule, kes 
töötab Kuma Raadio dikto-
rina.

Kui olin kohale jõudnud, 
tegin kiire enesetutvustu-
se ja hakkasime rääkima, 
kes ta on ja millega tegeleb. 
Andres teadustab raadios 
uudiseid ja paneb paika 
muusikakogu, mida lastakse 
raadios, ning samas suhtleb 
ka inimestega. Andrese töö-
vahenditeks on käed ja suu. 

Käisime 17. novembril 
Pärnus Endla teatris 

näitlejate töövarjudeks. 
Hommikul läksime teatri-
majja, kus kohtusime teat-
ri avalike suhete juhi Inga 
Jaagusega. Ta juhatas meid 
edasi proovisaali, kus oli al-
gamas etenduse „Aladdini 
imelamp“ lugemisproov. 
Seni kuni ootasime näit-
lejaid ja lavastajat, rääkis 
Inga meile päevakavast. Esi-
mesena saabusid lavastaja 
Enn Keerd ja näitleja Sten 
Karpov. Enn rääkis meile, 
et proovisaal on näitlejate 
mängumaa ja sinna ei lu-
bata tavaliselt kedagi peale 
näitlejate ja lavastaja. Siis 
hakkasid kohale jõudma 
ka teised näitlejad: Karin 
Tammaru, Ahti Puudersell, 
Lauri Kink ning meie var-
jutatavad Tambet Seling ja 
Indrek Taalmaa. Meid tut-
vustati varjutatavatele ja siis 
hakkas proov pihta.

Kuna prooviperiood oli 
alles alguses, siis tehti luge-
misproovi. See nägi välja nii, 
et näitlejad lugesid stseenid 
kergelt näideldes läbi ja pä-
rast igat stseeni andis lavas-
taja tagasisidet, vajadusel 
korrati seda stseeni. Umbes 
kahe tunni möödudes tehti 
lõunapaus. Paus kestis um-

Töövarjupäev Kuma 
Raadios

Ta õppis raadiodiktori töö 
selgeks iseseisvalt, ta ei ole 
käinud ülikoolis ega oman-
danud kõrgharidust. And-
rese tööpäev on pikk kuus 
tundi ja seda kohe hommi-
kul kella 6-st.

Minule see töö ei meel-
di, kuna seal peab kogu aeg 
istuma ja liikuda põhimõt-
teliselt ei saagi. Aga samas 
oli tore päev, sain jälle teada 
midagi uut ja põnevat.

Getter Roosna
10. klass

gümnaasiumiastmes. 2007. 
aastal muutusid tööülesan-
ded ning oma panust koo-
li arengusse andsin sellest 
hetkest alates 5.–12. klassi-
de õppealajuhatajana. Töö 
vaheldus pideva enesetäien-
damisega haridusasutuse 
juhtimise vallas. 2011. aastal 
töötasin õppealajuhatajana 
Tallinna 32. Keskkoolis.

Koolielus pean oluli-
seks hoolivust ning tehtud 
otsuste selgust. Kõik, mis 
koolis tehakse, peab taga-
ma kõigi osapoolte arengu 
ning pakkuma turvalist ja 
arvestavat arengukeskkon-
da. Loodan, et töö Võhma 
Gümnaasiumi direktorina 
on väljakutseid pakkuv ning 
suudan oma tööga tagada 
selle, et kõik huvigrupid, 
kellega kool koostööd teeb, 
saavad, tahavad ning julge-
vad oma ootused välja öelda 
ja seeläbi kindlustada nende 
ootuste täitumise võimalik-
kuse piires.

Meeldivat koostööd tu-
levateks aastateks!

Töövarjupäev 
Endla teatris

bes pool tundi ja siis jätkus 
lugemisproov. Proov jättis 
meile väga hea mulje. Oli 
üllatav näha, et näitlejad ja 
lavastaja saavad omavahel 
hästi läbi, neil ei teki ühtki 
konflikti ja et nad teevad ka
nalja.

Pärast lugemisproovi 
tegi Enn meile ekskursioo-
ni. Käisime terve teatri läbi 
ja nägime erinevaid proovi-
saale, lavasid, garderoobe, 
grimmiruumi, kostüümila-
du, pesukööki, õmblemis-
tuba ja maalimistuba. Saime 
töötajatega rääkida ja esita-
da küsimusi nende töö koh-
ta. Poole ekskursiooni pealt 
vahetus giid ja edasi juhatas 
meid Inga. Koos Ingaga käi-
sime muusikaala juhi Feliks 
Küti juures. Feliks tutvustas 
meile oma tööd ja lasi meile 
Aladdini etenduse heliefek-
te. Kohtusime ka reklaami-
toimetaja Ilona Rääkiga, kes 
tutvustas meile oma ametit 
ning jagas flaiereid tulevas-
te etenduste kohta. Edasi 
läksime Inga kabinetti, kus 
Inga palus meil vastata küsi-
mustele intervjuu jaoks, mis 
läks esmaspäeva hommikul 
Päikeseraadiosse. Sellega 
lõppeski meie tööpäev.

Õhtul kell kuus ootas 
Inga jälle valvelaua juures, 

et juhatada meid grimmi-
ruumi. Seal nägime, kuidas 
näitlejatele grimmi tehakse 
ning kuidas näitlejad val-
mistuvad lavale minekuks. 
Osad näitlejad kordasid 
omavahel dialooge üle, osad 
rääkisid niisama juttu. Meie 
varjutatav Tambet näitas 
meile veel korra lava, mis oli 
algava etenduse jaoks ette 
valmistatud. Kell seitse hak-
kas etendus „Teatrikomöö-
dia“ pihta. Selles etenduses 
mängisid Indrek Taalmaa, 
Tambet Seling, Kaili Viidas, 
Karin Tammaru, Carmen 
Mikiver, Jüri Vlassov, Lauri 
Kink ja Ireen Kennik. Eten-
dus rääkis sellest, kuidas 
üks teatritükk päriselt lava-
le jõuab, ainult et natukene 
ülepaisutatud moel. Eten-
duse ajal sai väga palju naer-
da ning ka mõne ehmatuse 
osaliseks. Siis oligi meie vä-
sitav aga väga huvitav teatri-
päev lõppenud. 

Saime väga suure ja mit-
metahulise kogemuse ja 
meil on hea meel, et saime 
kõigest toimunust osa.

Hanna Kata Norma
Agnes Alas

9. klass

Joonistas Mihkel Grenman 8. klass.

Hunt 
kitsekarjas
„Hunt kitsekarjas! Hunt 
kitsekarjas!“ meeldis ühele 
karjapoisile vanal hallil ajal 
hüüda. Siis oli tore vaadata, 
kuidas pererahvas kaigas-
tega karjamaale jooksis, et 
olematut hunti materdada. 
Ühel päeva aga tuligi hunt 
kitsi murdma. Poiss hüüdis 
ja hüüdis, kuid kedagi appi 
ei tulnud. Kõik olid tüdine-
nud karjase valehäiretest ja 
ei uskunud teda enam. 

Selline õpetlik lugu ku-
lub marjaks ära tänapäeval-
gi, sest hunt käib kitsekarjas 
ka Võhma koolis.

Kooliaasta algusest ala-
tes on lühema või pikema 
vaheaja tagant sisse lülitu-
nud tulekahju häiresüsteem. 
Kooli personal läbis sügisel 
põhjaliku tulekahjuõppuse 
ja ka õpilasi on teavitatud, 
mida tulekahju korral teha. 
Kogu koolirahvas peab väl-
juma majast kindlate uste 
kaudu ja kogunema staa-
dionile. Õnneks pole ükski 
häire tähendanud tulekahju 
puhkemist koolimajas. Üks-
ki neist häiretest pole olnud 
ka õppehäire, et õpilastele 
ja koolitöötajatele meelde 
tuletada, kuidas ohu korral 
käituda. Lugematud häired 
on olnud valehäired. Õpeta-
jate pahameelt on märgata ja 
järjest enam tekib segadust 
ka õpilaste seas. Ühel päeval 
võib olla hunt ka meie kitse-
karjas, aga kas seda võetaks 
enam tõsiselt?  

Majandusjuhataja Ene 
Kohala sõnul pole teada, 
mis põhjustab lugematuid 
valehäireid. Häired on ära 
tüüdanud ka koolitöötajad, 
sest need toimuvad ka öösiti 
ja siis peab keegi ikka tulema 
koolimajja olukorda kont-
rollima ning häiret välja lüli-
tama. Ka häiresüsteemi pai-
galdanud NANO ei oskavat 
Ene Kohala sõnul valehäireid 
põhjendada. Süsteemi võib 
häiresse viia lisaks suitsule 
ka tolm ja õhuniiskus. 

Üks on aga selge, ka va-
lehäire korral tuleb käituda 
nagu tõeliselt puhkenud tu-
lekahju korral, sest me ei tea 
ju, millal „hunt kitsekarja 
tuleb“.

Marju Roosileht
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LOODUSNURK

Kapsas

Kapsahau�s
köögiviljadega

Valmistusaeg: 20–40 
minutit

0,25 väikese kapsa pead
1 sibul
1 porrulauk
3 porgandit
Tükk sellerit
0,5 punast paprikat
0.5 kollast paprikat
1 purk purustatud tomatit
0,5 puljongikuubikut
2 sl hakitud peterselli

Lõika köögivili kuubiku-
teks. Prae kapsas, sibul 
ja porrulauk kergelt läbi, 
lisa puljong. Lisa üle-
jäänud komponendid ja 
keeda tasasel tulel veidi. 
Puista peale peterselli.

Kapsast on tuntud kul-
tuurtaimena juba vähe-

malt 4000 aastat. Seda kas-
vatatakse troopikast põhja 
pool kõikjal, isegi polaarjoo-
ne taga. Kapsa populaarsuse 
põhjus on lihtne: teda saab 
kogu aja tarvitada värskelt, 
hapendatult, kuivatatult, 
marineeritult ja muul viisil 
konserveerituna.

Eestis kasvatatakse toi-
duks kõige rohkem valget 
peakapsast, üha enam levib 
lillkapsas, mis on Euroopas 
hinnatuim kapsateisend. 
Igapäevasemaks on saanud 
ka punane ja kähar peakap-
sas ehk savoia, nuikapsas 
ehk koolrabi, rooskapsas ehk 
brüsseli kapsas ja brokoli 
ehk spargelkapsas. Kapsas 
on C-vitamiini rohkem kui 
näiteks sidrunis.

Mineraalaineid sisalda-
vad kapsad 0,6–1,3%. Ees-
kätt roos- ja nuikapsas, ka 
punases ja valges peakapsas 
on märkimisväärselt kaaliu-
mi, mis soodustab vedeliku 
väljaviimist organismist. 
Naatriumi leidub kapsastes 
vähe, mistõttu nad sobivad 
hästi siis, kui on vaja piirata 
toidu keedusoolasisaldust. 
Peakapsa välimised lehed ja 
lillkapsas sisaldavad ligi 50 
mg % kaltsiumi, mida orga-
nism hästi omastab. Vähe-
mal määral leidub kapsas-

tes magneesiumi, fosforit ja 
rauaühendeid.

Kapsa raviomadused

Kapsast kirjutatakse ka 
mõnes ravimtaimeraama-
tus. Peale selle, et teda tar-
vitatakse toiduainena, anna-
vad selleks põhjust veel kaks 
asjaolu.

Esiteks – juba Rooma 
arstid soovitasid pestud ja 
näiteks taignarulliga katki 
muljutud kapsalehti soojen-
datult panna riidekotikeses 
koeranaeltele, haavanditele, 
külmamuhkudele ja vereva-
lumitele. Neli korda päevas 
vahetatav kapsamähis kii-
rendab paranemist.

Teiseks – 1948. aastal 
avastati USA-s, et kapsas si-
saldab S-metüülmetioniini, 
mis mõjub ravivalt maoka-
tarri ja haavandtõve korral. 
S-metüülmetioniini saami-
seks pruugitakse peakapsa 
toormahla või hõõrutud 
värsket kapsast. Keetmisel 
hävib see ühend 90 minuti 
jooksul.

Hapukapsas

Umbes pool valge pea-
kapsa saagist kasutatakse ära 
hapendatult. Hapendamise 
aluseks on piimhappekääri-
mine – bakterid muudavad 
kapsas leiduvad süsivesikud 
piimhappeks. Kui viimase 
sisaldus on vähemalt 0,6%, 
siis ta konserveerib üsna 

hästi. Hapnemisel rakukes-
tad kobestuvad ja kapsas 
muutub seedemahladele 
hõlpsamini kättesaadavaks. 
Piim- ja teised orgaanilised 
happed tugevdavad mao-
mahla- ja sapieritust. Hapu-
kapsas ja kapsasoolvees on 
veel kevadelgi 20–30 mg % 
C-vitamiini.

Kasulik toiduaine!

Melany Auspere, 
Kelly Kändma

8. klass

Novembri lõpus osa-
lesid meie õpetajad 

Riina Remmer ja Silva 
Murik ning õpilased Teele 
Vahtra ja Gea Rumjantseva 
Comeniuse koostööpro-
jekti „Folklore and Dance 
to Stem Bullying and 
Violence“ (Folkloor ja tants 
tõkestamaks kiusamist ja 
vägivalda) kohtumises Tür-
gis Samsuni linnas.

Kui asi oli kindel, et mina 
olen üks, kes õpilastega Tür-
ki sõidab, sai natuke inter-
netist uuritud, mis koht see 
Samsun on ja kuidas seal ilm 
on. See, et linnas elab rohkem 
inimesi kui Tallinnas, tundus 
olevat hea. Olukord õhutem-
peratuuriga ei olnud nii hea: 
temperatuur meenutas ilma 
Eestis, ainult 8–10 kraadi. 
Nagu hiljem kohalikelt kuul-
sime, ei ole nii madalad tem-
peratuurid novembris neil 
päris tavaline. Järeldus: päi-
kesevõtt jääb sellel reisil ära. 
Päevitusriided said kohvri 
nurka igaks juhuks sokuta-
tud, äkki läheb vaja.

Kohvrisse sai pakitud 
türklastele kingituseks üks 
ilus Muhu tikandiga riide-
kott, Võhma kooli õpilaste 
poolt kipsist valmistatud 
väiksed päkapikud ja natuke 
eesti kommi.

Reisi alustasime 20. no-
vembri hommikul Tallinna 
lennujaamast. Marsruudiks 
oli Tallinn–Riia–Istanbul–
Samsun. Nii Riias kui Istan-
bulis istusime ümber uue 
lennuki peale. Vahemaandu-
mine Riias oli hästi lühike, 
meie maandumise ajal oli 
juba alanud registreerimi-
ne Istanbuli lennukile. Tänu 
kiiretele jalgadele jõudsime 
õigeks ajaks õigesse kohta. 
Kuna lahkusime Euroopa 
Liidust, tuli Riias läbida ka 
passikontroll. Lend Istanbuli 
kestis kõige kauem, viimane 
osa lennust kulges Musta 
mere kohal.

Istanbuli lennujaamas pi-
dime välja võtma oma pagasi 
ja selle ise edasi toimetama 
järgmisele lennukile. Saabu-
des Euroopa Liidust läbisime 
jälle passikontrolli. Passijär-

jekord oli piiratud lintidega, 
mille vahel pidime edasi ta-
gasi tammuma päris pikka 
aega. Putkas istuv Türgi pii-
rivalvur lõi väga energiliselt 
meie passidesse ümmargu-
sed templid. Neli silmapaari 
on ikka neli silmapaari, ing-
lisekeelsete juhendite abil 
leidsime üles pagasilindi, 
kus keerlesid meie lennukilt 
pärit kohvrid. Lint oli juba 
päris tühi, aga mina oma 
kohvrit ei leia, südamesse 
hakkas pugema väike kartus. 
Tallinna lennujaamas olin si-
dunud kohvri külge helkuri, 
et tunda ära oma kohver sa-
dade mustade kohvrite seast. 
Õnneks Teele noored silmad 
avastasid minu kohvri ja see-
järel oli päris piinlik, sest see 
oli minust mööda käinud 
juba mitu ringi. Kuigi selles 
lennujaamas oli meil aega 
päris lahedasti, hakkasime 
liikuma kohalike lendude 
terminali poole. Lennujaama 
klaasakendest saime heita 
esimese pilgu Türgile. Nüüd 
juba kogenud lendajatena 
andsime ära oma pagasi ja 
saades vastu uued lennuki-
piletid, hakkasime otsima 
võimalust, kus midagi ham-
ba alla saaks. Ühes väikses 
kohvikus võtsime saiakesed 
ja kohvi. Kohvikumajandus 
on Türgis meeste pärusmaa, 
sellele saime kinnitust ka 
hiljem. Kõige tüütum nende 
lendude jooksul oli käsipaga-
si kontrolli läbimine: ära tuli 
võtta üleriided, Gea pidi iga 
kord kotipõhjast välja õngit-
sema oma laptopi ja lõpuks 
pidid meist osad võtma ära ka 
saapad. Turvaväravad piik-
susid üsna tihedasti, paljud 
lennukile minevad inimesed 
saadeti mitu korda tagasi.

Türgi lennufirma lennuk
oli kõige suurem, terve len-
nu vältel saime jälgida tab-
loodelt igasugust huvitavat 
infot: kui palju kilomeetreid 
on lennuk läbinud, milline 
näeb lennutrajektoor välja 
kaardil reaalajas, kui kõrgel 
me oleme, milline on len-
nuki kiirus, milline on vä-
listemperatuur. Kuigi lend 
Samsuni ei kestnud kaua, 

anti meile lennukis kerge 
eine. Sellest lennukist väl-
judes pidime kohtuma juba 
projektiga seotud inimeste-
ga. Õnneks tundsime üks-
teist ilusti ära, kuigi üksteist 
varem näinud polnud. Meile 
oli vastu tulnud Türgi-pool-
ne projektijuht Ahmet, kohal 
oli koolidirektor ja veel õpe-
tajaid, enamus neist mehed. 
Väikese enesetutvustamise 
järel sõitsid tüdrukud oma 
peredesse, õpetajad alustasid 
sõitu hotelli. Projektis osale-
vad õpetajad elasid Samsuni 
linna nn õpetajate majas. 
Türgis olevat igas linnas 
õpetajatele mõeldud hotell, 
kus nad saavad soodustingi-
mustel ööbida. Sõit Samsuni 
võttis aega natuke üle poole 
tunni. Hotelli sõideti sõidu-
autodega, meie autojuhiks 
ühe kooli kehalise kasvatuse 
õpetaja, kelle naine, ka keha-
lise kasvatuse õpetaja, töötas 
selles koolis, mille külalisteks 
me olime. Riina viisaka ini-
mesena proovis rääkida meie 
autojuhiga, türgi õpetaja vas-
tused olid väga napisõnalised 
ja lõpuks ütles ta, et Riina 
inglise keel on liiga ladus, et 
tal on raskusi arusaamisega. 
Edasi sõitsime vaikides. Ho-
tellis ootas meid kena kahe-
kohaline numbrituba. Toas 
oli ka televiisor, kust tulid 
ainult türgikeelsed program-
mid, see ei takistanud meil 
õhtuti meelelahutussaateid 
ja hommikul uudiseid vaa-
tamast. Hotellituba oli hästi 
soe ja mõnus.

Hommikul kell 5.20 ära-
tas meid väljast kostuv lärm. 
Kuna olen ka varem viibinud 
islamimaal, sain aru, et see 
hääl tuleb mõne mošee juu-
res oleva minareti otsast ja 
kutsub moslemeid palvuse-
le. See hääl äratas meid igal 
hommikul samal ajal.

Järgneb jaanuari lehes!

Silva Murik
Saksa ja 

vene keele õpetaja

Comeniusega Türgis

Külastada kunstimuuseumi 
oli minule ja ka paljudele 
teistele minu kaaslastele uus 
kogemus. Minu jaoks oli see 
meeldiv ja huvitav. Ma ar-
vasin, et kunst ei ole minu 
jaoks, kuid ma eksisin.

Tarvo Toomel
11. klass

Ma olen kogu aeg arvanud, 
et maalid on mingid kritsel-
dused, millest ma aru ei saa. 
Huvitaval kombel ei märga-
nud ma mingeid kritseldusi. 
Nendest maalidest, mis seal 
olid, sain ma hästi aru.

Kelli Hramov
11. klass

Mulle jäi meelde ainult see 
pilt, millel oli Eesti talu 
võõras keskkonnas. On see 
unistus või on see valus pilt 
reaalsusest, kus eestlane 
lahkub isamaalt, jättes ai-
nult väikese mälestuse oma 
südamesse?

Raimo Remmer
11. klass

Jõudsin järeldusele, et ka 
nüüdisaja kunst on tegeli-
kult huvitav ja pakub roh-
kem, kui oleksin oodanud. 
Tähtsaim on see, et iga töö, 
mille kunstnik on teinud, on 
tehtud südamega. See ongi 
põhjuseks, miks kunstiteo-
sed nii väärtuslikud on.

Mihkel Prantsus
11. klass

Nüüd on mul mingigi tead-
mine, kuidas asjad teatris 
tegelikult käivad. Mind pani 
üllatama see, kui palju on 
vaja teha, et näiteteosest 
saaks üks tervik, mida publi-
kule näidata. Teatris on tege-
likult palju rohkem, kui üks 
harilik teatrikülastaja näeb.

Tarvo Toomel
11. klass

Teatris ei saa töölt isegi hai-
guse ajal puududa, sest iga 
inimene on teatris väga täh-
tis ja ainulaadne.

Hanna Kata Norma
9. klass

Mõned näidendid lähevad 
isegi rohkem maksma, kui 
nad tagasi teenivad ja sellest 
ei saanud mina aru, et miks 
nad siis seda näidendit üldse 
teevad, kui see neile kasu ei 
too.

Rainer Kongas
11. klass

Selles muuseumis ei olnud 
ainult vanad mänguasjad. 
Ekskursiooni lõpupoole nä-
gime ka asju, millega mina 
väiksena olen mänginud.

Hanna Kata Norma
9. klass

Üks mänguasi, mis mul-
le meelde jäi, oli Andrus 
Ansipi karu, see oli tõesti 
vana ja väsinud.

Karl Raaga
9. klass

Saime teada, et vanasti ka-
sutati mänguasju ka kaunis-
tuseks. Kõik pered ei saanud 
mänguasju osta. Vaesemad 
pered tegid mänguasju 
puust. 

Kevin Tiitus
9. klass

Mõnusat 
talve-

vaheaega!

Hariv väljasõit Tartusse

Joonistas Kristi Vindi 10. klass.

25. novembril sõitsid meie kooli 9.–12. klasside õpila-
sed Tartusse, et külastada sealset Ülikooli Kunstimuu-
seumi, Mänguasjade Muuseumi, Kunstimuuseumi ja 
Vanemuise teatrit. Alljärgnevalt õpilaste mõttekilde 
õppereisist.
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Meeleolukas 
sõpruskohtumine
30. novembril peeti Võhmas meeleolukas sõpruskohtumine 
spordis Põltsamaa ja Võhma linnavalitsuse ametnike ning 
volikogude liikmete ja spordiaktivistide vahel.

Alustati võrkpalliga. Võhma poolt tulid platsile Ilme 
Mägi, Riine Ant, Aare Järvik, Ago Vingissar, Kuuno Tiitus 
ja Viljo Prantsus. Esimene geim Võhmale 25:20, teine ja kol-
mas Põltsamaale vastavalt 25:15 ja 25:23.

Edasi visati vabaviskeid korvpallis. 5 viskega sai Kuuno 
Tiitus 13, Janne Karu 10, Ene Vaasna, Mart Joosep ja Aare 
Järvik 9 punkti.

Petangimängus peeti avavõistlus allakirjutanu poolt 
hiljuti muretsetud sisemänguvahenditega. Siin olid täpse-
ma käe ja teravama silmaga Aare Järvik, Jaan Aiaots, Ago 
Vingissar, Ilme Mägi, Ene Vaasna, Kaja Toom ja Riine Ant.

Järgmise aasta veebruaris oodatakse võhmakaid kuuen-
dale sõpruskohtumisele Põltsamaal. Siis võrreldakse või-
meid, oskusi ja teadmisi taas võrkpallis, korvpalli vabavise-
tes, uisutamises ja mälumängus.

Villu Ojassalu
Spordiveteran

Põltsamaa linnavolikogu liige

SPORDIST Pühapäeval, 25. detsembril 
kell 12.00 

Võhma Gümnaasiumi 
spordihoones

JÕULUTURNIIR 
MEESTE 
KORVPALLIS

Osalevad: Võhma mehed, 
Võhma noored, Suure-Jaani, 
Põltsamaa, tantsutüdrukud

Ootame 
palju 
huvilisi 
ja 
kaasaelajaid!

Spordiklubi Võhma 
soovib kõigile 
oma liikmetele 
ja treeneritele-
ringijuhtidele 
rahulikke jõule ning 
ilusat aastavahetust!

teeb Kõo vallamajas 
klassikalist Rootsi massaaži.

  Info tel. 521 4754, 
  e-mail: lembit.roosileht@gmail.com

PIMEMASSÖÖR Lembit Roosileht 

Üldmassaaž 1,5 tundi 10 €
Ülakehamassaaž 1 tund 5 €

KINKEKAARDID müügil 
kohapeal ja Kõo raamatukogus.

Jõulurõõm, see helisegu 
Teie südames ja toas!

Uueks aastaks sooje sõnu, 
õnne, tervist, tuju head!

Täname kõiki meie rõõmsameelseid 
kliente ja koostööpartnereid!

Aitäh, perekond Malken, ilusa jõulupuu 
eest, mis kaunistab me linna ja toob 

kõigile hinge imelise jõulutunde!

AS Võhma ELKO kollektiiv

Hea Võhma rahvas!
Tulgu jõulud lõbusad,
piparkoogid magusad.
Et kõik Te soovid täituksid
ja mured rõõmuks muutuksid.
Las vana aasta minna teele,
end seadkem uue aasta reele.

Valimisliit 
“Hooliv Võhma”

Las möödub see aasta,
uus saabumas pea
ja toogu ta kaasa

palju rõõmu ja head!

Täname Võhma Gümnaasiumi toreda koostöö eest 
ning soovime rõõmsaid pühi ja head uut aastat!

Linnavalitsus, kultuurikeskus, raamatukogu, 
päevakeskus ja ELKO, soovime Teile jõuluõhtuks 

küünlavalgust, uueks aastaks rõõmsat algust!
Kõigile oma suurtele ja väikestele veskilistele 

rahulikke ja mõnusaid perekeskseid jõule, toredat 
aastavahetust ning head uut aastat!

Võhma lasteaed Mänguveski pere

Vana aasta lõppemas,
uus on kohe algamas.
Aga täna peatu hetk,
minevikku tee üks retk,
too sealt kaasa ainult head,
kõike, mida kalliks pead.
Seda hoia oma hinges
tänapäeva elupinges.

Soovin päevakeskuse aktiivile ja kõikidele 
võhmalastele kena talve, rahulist jõuluaega armsate 

seltsis ja lahkeid päkapikke! Ilusat aasta lõppu ja uue 
algust! 

Päevakeskuse perenaine

90 21.12  LEIDA VISTER
86 12.12  ANDREI ILTŠENKO
84 28.12  HELJO PÕRK
83 10.12  ALMA LAUK
 12.12  LIIDIA ILTŠENKO
80 10.12  SALME HEIN
 15.12  LEINHARD LÕHMUS
 24.12  ESTER VILLAK
75 03.12  MARE-LIIS KÜTSAAR
 21.12  MALLE KIIS
 30.12  MAIE KIENS
 30.12  HELMI KÕRGE
70 08.12  LIIDIA RUMJANTSEVA
60 07.12  EVI KOOVIT
 26.12  SVITLANA PIMENOVA

Aastad on selline rikkus, mida osta ega müüa ei saa.
Neid tuleb igaühel ükshaaval elada,
kõik rõõmud ja mured raahaaval koguda
ja kogutud kullaterad jälle edasi jagada.

ÕNNITLEME DETSEMBRIKUU 
SÜNNIPÄEVALAPSI!

Jõuluaeg toob ellu ootusärevust, kauneid hetki ja palju rõõmu. Ollakse 
koos lähedaste, sõprade ja meeldivate inimestega. Kaminas praksuv tuli 
teeb olemise mõnusaks, vilkuv küünlaleek lisab hubasust …

Jõuluöö on imeline hetk –
nagu taeva väiketähe retk,
kinni haarata Sa proovi, ehk siis täituvad Su soovid …

Kauneid jõuluhetki Teile,
hubast sära küünlatulle!
Aasta uus Teil õnne toogu,
vana kaunilt meelde jäägu!

Kauneid pühi ja õnnelikku uut aastat Teile kõigile!
Võhma Linnavolikogu
Võhma Linnavalitsus

 

Meil lumine on aasta lõpp
ja uue aasta algus.

Ei ole miskit valgemat
kui valge lumevalgus.

Ilusat jõuluaega 
ja rõõmsat 

aastavahetust 
soovib oma lugejatele

linnaraamatukogu pere

31. dets kella 23-st 
kultuurikeskuses  

tantsime uude aastasse...

Mait&Margus Bändi saatel.  

Pilet 5 eurot.
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Võhma Linnaleht nr. 95

VASTUS:

________________________________________________

________________________________________________

________________________________________________

NIMI ja AADRESS:

________________________________________________

________________________________________________

________________________________________________   

Ristsõna

Ristsõna vastus tumedalt ääristatud ruutudes.
Koostas Heino Laagus.
Eelmises numbris ilmunud ristsõna vastuseks oli: ”Kui häs-
ti otsida, leiab igas olukorras midagi lohutavat”. Õigeid 
vastuseid laekus 14. Loosiõnn naeratas Aili Sauele.
Õnnitleme võitjat ja ootame uusi lahendusi. Vastusekupon-
gid palume tuua linnavalitsusse sekretäri kätte (samast saab 
kätte auhinna) või panna I korrusel asuvasse postkasti.

Võhma Linnaleht
Tiraaž 950

Võhma Linnalehte esindab:
Angela Härm tel.  437 7228

Aadress:
Tallinna 15
70 603 Võhma

Küljendus ja trükk:
Vali Press OÜ
Põltsamaa, tel. 776 8870

RAISA POPOVA  31.12.1940 – 30.07.2011

ELFRIEDE RIIK  07.05.1923 – 26.11.2011

LEA METS  23.03.1944 – 30.11.2011

ANATOLI MEDVEDEV  01.12.1957 – 05.12.2011

ELVI PÄRLIN  08.10.1934 – 10.12.2011

LEMBIT RAIDSALU  14.07.1959 – 11.12.2011

Mälestame

h h




Tasumine

Aiandusmajad

Ühine!

Muundav seadis

Ihne

Asetamine

Itaalia makaronid

Kaslane

Pisuhänd

Pisike, peenike

Kirjanike ühing

Mõrsja

Poja naine

Kuuba tants

Linaharimisriist

Toimik, formaat

Pealinn Euroopas

Mongoli karjus

Teadmiste proov

Läti, Leedu rahvalaul

Kasutuskõlblikud jäätmed

Ring poksis (3 min)

Istutustaim

Kiutaim, uimasti toore

Konts

Iseteeninda

Tee, kulgla

Osmik, toake

Uuristatud käik

Silluke, lõõr

Lämmastikühend

Tähtkuju

Filmi-, lavatäht

Karman

Lõhn

Pakend

Teine sõna algab esimese sõna viimase tähega ja koosneb samadest tähtedest. Vastus märgitud reas.

1917–1920

Kõik on kutsutud, kõik on oodatud. 
Pilistvere kogudus

PILISTVERE
KOGUDUSE
TEATED

Jumalateenistus Pilistvere talvekirikus 
igal pühapäeval kell 13.00

Iga kuu 1. pühapäeval on kaetud armulaud

Kontakt: Hermann Kalmus 55 32 789 
hermann.kalmus@eelk.ee

17. detsember, L Pilistvere jõulumaa kell 11.00–17.00
Pilistvere rahvamajas

17. detsember, L Noorteõhtu kell 18.00
24. detsember, L Jõululaupäev. Jumalateenistus 

kell 17.00 Suures kirikus
25. detsember, P I Jõulupüha. Perejumalateenistus 

kell 13.00 Noortenäidendiga
31. detsember, L Vana-aastaõhtu jumalateenistus 

kell 18.00 Teenib Õpetaja 
emeeritus V. Salum

Pilistvere kogudus tänab 
häid inimesi ja lahkeid
toetajaid 2011 aasta eest.

Soovime kõigile õnnistatud uut aastat!

Viljandimaa Ohvriabikeskus 
ootab abivajajaid
Ohvriabikeskusesse võivad pöörduda kõik inimesed, 

kes kannatavad halva kohtlemise, vaimse-, füüsili-
se- või seksuaalse vägivalla all.

Ohvriabitöötajad pakuvad:
• esmast psühholoogilist nõustamist;
• annavad informatsiooni erinevate abi saamise võima-

luste kohta ning
• juhendavad suhtlemisel teiste asutustega.

Samuti on võimalik taotleda tasuta psühholoogilist 
nõustamist psühholoogidelt. Sel juhul on vajalik, et po-
litseis on juhtunu kohta algatatud menetlus.

Ohvriabikeskusest võib nõu küsida telefoni teel, sa-
muti ise kohale tulles. Soovi korral on võimalik jääda 
anonüümseks, konfidentsiaalsus tagatakse.

Ohvriabikeskus asub Viljandis Pargi 1 (politseimajas) 
ja on avatud esmaspäeval 9–12 ja 13–18; kolmapäeval ja 
reedel 9–12 ja 13–16. Telefon 434 0343.

Maiju Margus, Evelin Leppik
Viljandimaa Ohvriabikeskuse peaspetsialistid

MATUSEKORRALDUS
LEINATSEREMOONIA
KÕIK TARVIKUD (puusärk jm)

Luule Põder FIE
Vändra, Pärnumaa
tel 5190 3436

www.luulematusetalitus.edycipages.com

Võhma jäätmejaam avatud
Neljapäeval ja reedel 15.00–18.00
Laupäeval  10.00–14.00

Asukoht Kirsi tn 3 (reoveepuhasti kõrval)

Täpsem info tel 5697 1355


